

*SNSF MARK16 second international conference – 2-3 June 2022, online
org. Claire Clivaz and Mina Monier (DH+, SIB, Lausanne)
and Dan Batovici (KU Leuven, BE)*

The shorter ending of the Gospel of Mark in the Different Coptic versions

**Anne Boud'hors (IRHT, Paris) and Sofia Torallas Tovar (Chicago
University)**

Abstract

Des recherches récentes menées dans le cadre du projet *Mark 16*, ainsi que nos propres avancées sur l'histoire du texte copte sahidique, ont permis d'éclaircir la situation des finales de Marc dans les versions coptes. La *conclusio brevior* s'y trouve bien attestée. Nous voudrions donner un aperçu de ces attestations dans les trois dialectes majeurs du copte, sahidique, bohairique et fayoumique, ainsi que des éléments de réflexion sur sa transmission.

Recent research by the project *Mark 16*, as well as our own progress on the history of the Coptic Sahidic text, has shed light on the situation of Mark's endings in the Coptic versions. The *conclusio brevior* is well attested there. We would like to give an overview of these attestations in the three major dialects of Coptic, Sahidic, Bohairic and Fayumic, as well as providing elements of thought concerning its transmission.